
 
Torisuunnittelu ja osallisuus 
 
Elinvoimavaliokunta 10.10.2023 § 54  
  
 
Valmistelija Elinvoimapäällikkö Maria Leppäkari, puh. 040 525 8995 
Esittelijä etunimi.sukunimi@parainen.fi 
 
 Pro Kirkkosalmi ry on keväällä 2023 tehnyt torin kehittämistä koskevan aloitteen.  
 
 Paraisten kaupungin visio on yhdessä torimyyjien, Pro Kirkkosalmi -yhdistyksen, 

Kivaa Paraisilla -yhdistyksen ja asukkaiden kanssa kehittää onnistunut 
kokonaisuus, joka toimisi samanaikaisesti perinteisenä torina ja kaikkien 
asukkaiden kohtaamispaikkana.  

 
 Tämä käy ilmi ”Utveckling av Pargas torg möte 7.6.2023” -kokousliitteestä. 

Liitteessä käsitellään myös taksiaseman purkamista ja kaupungin läsnäoloa 
Juhannustorilla, jolloin asukkailta pyydettiin ideoita torin kehittämisestä. 
Asukkaiden ideat on kerätty ”Tori-ideat asukkailta 2023” -liitteeseen. 

 
 ”Utveckling av Pargas torg möte 8.8.2023” -kokousliitteessä reflektoidaan 

taksiaseman purkamista ja Juhannustoria. Kokouksessa päätettiin, että 
seuraavaan kokoukseen kerätään kaikki toriin liittyvä materiaali. 

 
 ”Utveckling av Pargas torg möte 22.8.2023” -kokousliitteessä tutustuttiin 

kaikkeen toriin liittyvään materiaaliin, joka oli löydetty. Sovittiin, että seuraavaksi 
toteutetaan toimintaohjelma. Tätä varten nimitettiin tiimi. Toimintaohjelmasta 
tulee käydä ilmi, miten suunnittelua jatketaan. 
 
Yrityskehittäjä John Forsman esittelee asian. 

 
Oheismateriaali Pro Kirkkosalmi ry:n aloite 
 Utveckling av Pargas torg möte 7.6.2023 
 Utveckling av Pargas torg möte 8.8.2023 
 Utveckling av Pargas torg möte 22.8.2023 
 Tori-ideat asukkailta 2023 
 
Keskustelu Yrityskehittäjä John Forsman ja hankekoordinaattori Anne Pelkonen esittelivät 

torisuunnitteluun liittyviä ajankohtaisia suunnitelmia ja ideoita sekä osallisuuden 
huomioon ottamista suunnittelussa. 

 
 Kaupunki on osallistunut 21.6.2023 järjestettyyn juhannustoriin kuullakseen 

asukkaita niin sanotulla torikyselyllä, jonka tuloksena saatiin 77 ideaa. Kirjastossa 
syksyllä toteutettu post-it-kampanja on tähän mennessä tuottanut 46 ideaa. 
Asukaskyselyn toteuttamisen jälkeen asukkaille tiedotetaan ideoista ja niiden 
jatkokehittämisestä. Sisäinen konseptisuunnittelutyöryhmä on aloittanut työnsä.
  

  Ohjaus Elinvoimavaliokunta peräänkuuluttaa selvitystä ja vertailua, jossa käsitellään 
useaa eri torikonseptivaihtoehtoa, esimerkiksi nykyinen tori vanhan taksiaseman 
vieressä verrattuna S-marketin/Lidlin läheisyydessä olevaan alueeseen. Myös 
asukaskyselyssä pitäisi kysyä torin sijoituspaikasta keskustassa. On äärimmäisen 
tärkeää, että toimintasuunnitelma virallistetaan, jotta torimyyjien, 
kauppiasyhdistyksen ja keskustan yrittäjien mielipiteet saadaan mukaan. 
 



On tarpeen huomioida torisuunnittelu osana Solliden-Kalkholmen-kokonaisuutta 
ja toteuttaa vaikutusten arviointi sen ymmärtämiseksi, miten torin mahdollinen 
siirtäminen liikenneympyrän suuntaan vaikuttaa eteläiseen keskusta-alueeseen ja 
kävelykatuun. 
 
Lisäksi torisuunnittelussa mukana oleville suositellaan benchmarking-käyntiä 
Joensuuhun ja Puumalaan.   

Tiedoksianto Yrityskehittäjä, projektikoordinaattori A.P., elinvoimapäällikkö 
 
 __________________ 
 
 
Elinvoimavaliokunta 03.04.2024 § 19    
249/00.01.02/2023    
 
Valmistelija Elinvoimapäällikkö Maria Leppäkari, puh. 040 525 8995 
 Kaavoittaja Jenni Tuuli, puh. 040 350 4515 
 etunimi.sukunimi@parainen.fi 
 
 Pro Kirkkosalmi ry on keväällä 2023 tehnyt torin kehittämistä koskevan aloitteen. 
 
 Paraisten kaupungin visio on yhdessä torimyyjien, Pro Kirkkosalmi -yhdistyksen, 

Kivaa Paraisilla -yhdistyksen ja asukkaiden kanssa kehittää onnistunut 
kokonaisuus, joka toimisi samaan aikaan perinteisenä torina ja kaikkien 
asukkaiden kohtaamispaikkana.  

 
 Suunnittelun edistämiseksi on kesän ja syksyn 2023 aikana osallistettu asukkaita 

ja perustettu kaupungin sisäinen konseptisuunnittelutyöryhmä.  Ryhmä on 
kokoontunut 29.2.2024 ja kokouksessa sovittiin, että torin suunnittelua aletaan 
edistämään kahdella eri tasolla. Ensimmäisenä askeleena kehitetään jo tulevaksi 
kesäksi 2024 konkreettisia, mutta väliaikaisia toimenpiteitä, joiden avulla jo 
tulevana kesänä torista tulee elävä ja viihtyisä markkinapaikka, jossa viihtyvät 
kaiken ikäiset asukkaat ja vierailijat. Työssä on hyödynnetty mm. muiden 
kaupunkien kesäkatu ja -torisuunnitelmia. Paraisten uudet värit ja graafinen ilme 
otetaan käyttöön ja luodaan mm. niiden avulla kesäistä ja merellistä 
rantatunnelmaa.  

 
 Toisena toimenpiteenä aletaan laatia yleissuunnitelmatasoista torisuunnitelmaa. 

Hyödynnetään jo kerättyä aineistoa ja torille tehtyjä aiempia suunnitelmia sekä 
visioita. Kun yleissuunnitelma on hyväksytty, laaditaan tarkempi 
rakentamissuunnitelma ja kustannusarvio.   

 
Keskustelu Yrityskehittäjä John Forsman kertoi torisuunnittelutyön etenemisestä. Työryhmä 

on päätynyt siihen, että Suntin tori, eli vanha taksiasema, on tällä hetkellä paras 
paikka torille Paraisten keskustassa. 

 
 Kaavasuunnittelija Jenni Tuuli esitteli, miten torista voitaisiin jo tulevana kesänä 

toteuttaa pienillä toimenpiteillä asukkaiden ”olohuone”, jossa olisi muun muassa 
modernin saaristotyylisiä myyntikojuja, penkkejä ja kukka-asetelmia. Työryhmä 
on hakenut inspiraatiota muista kunnista ja haluaa korostaa kierrätysajattelua.  

 
 Torin pitkän aikavälin suunnittelu etenee vuoden aikana, ja työryhmä laatii tätä 

varten rakentamis- ja kustannussuunnitelman.  
    



Ohjaus Elinvoimavaliokunta kannattaa vanhan taksiaseman yhteydessä olevalle torille 
”olohuone”-konseptia liitteenä olevan suunnitelman mukaisesti ja toivoo, että 
lopullisen torin suunnittelua nopeutetaan. Elinvoimavaliokunta odottaa, että 
torin käytöstä ja sijoituspaikasta tehdään markkinatutkimus. 
 
_________________ 

 
  
 


